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Alkotó Innovációs Műhely 
Innovációs menedzserkép- korlati, a munkamódszere-

zést indít az Alkotó I f júság iket átadni tudó „mester-
Egyesülés az Országos Ta- emberekre" van szüksége, 
lálmányi Hivatal és az In- Forint- és dollármilliók 
nofinance Altalános Innová- múlnak azon. hogy az üze-
ciós Pénzintézet közremű- mekben, intézményekben 
ködésével — jelentették be szakszerűen foglalkozzanak az 
csütörtökön, az egyesülés új í tásokkal , találmányokkal, 
székházában tartott sa j tó -
tájékoztatón, 
társadalmi 
programjához elengedhetet- a. piacig az innovációs me-
len a menedzserképzés nedzser. 
egyik speciális ágazatának, 

. . . , Az Alkoto Innovacios Mu-az innovacios menedzse- h e l y ^ f o g , ^ n é v e n 

rek képzésének megszerve- meghirdetet t tíz tanfolyam 
zése — mondotta a sa j tó - .között helyet kapott pél-
tájékoztatón Bőle Dezső, az d á u l a z iparjogvédelemnek, 
. . . , . . . . . . ,, .... az innováció gazdasági fel-

Alkoto I f júság . Egyesules t é t e ] e j n e k ^ / munkahelyi 
igazgatója. Hangsúlyozta, Ijégkör számitógépes vizs-
hogy most elsősorban a gya- gálatának oktatása. 

. . . s azokat végigkövesse az 
A gazdasagi-

kibontakozás e I s 0 ötlettol a gyártásig es 

Pályázatok 
plakátokra 

Plakátpályázatot hirdet a 
Magyar Szolidaritási Bizott-
ság és a KISZ Központi Bi-
zottsága. Olyan alkotásokat 
várnak, amelyek kifejezik, 
jelképezik a magyar nép, 
a magyar i f júság szolidari-
tását a világ ant i imperia-
lista erőinek a társadalmi 
haladásért , a nemzeti füg-
getlenségért és a gyarmati 
elnyomás ellen folytatott 
küzdelmével. A bírálóbi-
zottság a legjobb munkákat 
kiadásra javasolja a meg-
hirdető szerveknek. A pá-
lyázatokat a KISZ KB nem-
zetközi kapcsolatok osztá-
lyára (Budapest, 1388. pf. 
72.) október 31-ig kell be-
küldeni. 

Programok, üzletek, szálláshelyek 
Egyszezonú ország va-

gyunk — mondta a Szeged 
Tourist igazgatója. Varga 
József —, s ebből az egy 
szezonból minden lehetőt, ki 
kell hoznunk. Lássuk tehát : 

Körkép a nyárról 

chenyi téri á ruda . Mindez, 

Kevesebbet költenek a tu-
risták, nem kíváncsiaK a 
környékre. Megjönnek pél-
dául a buszok a szabadtéri-
re s előadás után már is vi-

ha kezdetben nem 'is d - e"v' s z i k h a z a a l á togatókat . Ez-
hogyan telt a júniustól au- l d ő u tán érzékelhetően emel- z e l s í m b e n az á la ¿art*-
gusztus végéig tartó időszak te a két üzlet forgalmát. forgalom nagyobb volt, min 
a touristnál! Máris leszögez- " eddig bármikor. A kedvező 
he t jük — tájékoztatott az Milyen volt a kereslet.-kí- a lakulás azonban csak erre 
igazgató —, hogy a nyár nálat? Díszdobozos papr ika- az egy területre jellemző, a 
eléggé jó volt üzleti szem- ból sokat vásároltak az em- főszezonban sem sikerült 
pontból. Különösen az a u - berek; szalámifélékből, gyu- ledolgozni tehát az éves le-
gusztus lett „erős", sikerüli Iáiból pedig egyenesen ke- maradást , 
behozni a gyengébb június— vésnek bizonyult az eladható A forgalomcsökkenés el-
júliusi időszak elmaradását , mennyiség. A Pr im jégkrém- i e n s z e r e a programok szer-

* bői még a legmelegebb na- vezé'se. Ilyen lesz péld íul a 
Az eredmenyeket nagyja- pókban is jo volt az ellátás- s z e g e d ; sörfesztivál, az olasz 

ból négy mutatószámmal egyes áruházakban, büfék gasztronómiai hét a Hágibon 
szokás a touristnál kifeiez- ben pizzát árusí tot tak. Ez ( 0 i a s z szakemberek érkez-
ni. Az első mutató, melyhez ugyanúgy bevált, mint a ha- n e k m a j d S a v o n á b ó l ) i s ' a z 
az összes többi kapcsolódik: gyományos sült hurka-:<ol- ¡ m m a r hagyományos őszi 
a szállásforgalom. Ebben bász, egytálételek, virsli áru- vendéglátó napok De hát 
kettősség jelentkezik. Egy- sitása. Az üdítő- és sörellá- m j n d e z m é g a jövő zené-
felől megnőtt az ideérkekő tás zavartalan volt a nyáron: j e „ n e m l a r t ö z j k e "nyár 
vendégek száma, másfelől a főleg sörből volt válasziéko- mérlegéhez 
vendégéjszakák száma csök- sabb az ellátás. Problémát " * 
kent. A több vendég tehát okozott ezzel szemben, hogy 
kevesebb ideig maradt . az üzletek hűtőgépei nem A Royal Szálloda igazga-

Külön ki kell emelni a ta- mindig bír ták a hőséget. — tója arról beszélt, hogy a 
nyai üdülést, ami egyre ked- tíz-tizenötezer forint értékű vár tnál jobban Sikerült ná-
veltebbé teszi egyebek közt áru került szemétre. A po- luk a nyár. Lényegesen na . 
Csongrád megyét is. Főkép- zitiv s negatív hírek után gyobb az árbevételük, rnirt 
pen budapesti illetőségű egy inkább negatív (vagy a tavalyi hasonló időszak-
vendégek veszik igénybe az inkább pozitív?): a sai t íe- ban. Ezzel együtt azonban — 
Asotthalmon, Rúzsán, Pusz- lék olyannyira kívánatossá mond ja — korántsem jel-
taszeren és Balástyán beren- vál tak a külföldiek előtt, iemző, hogy a nyári progra-
dezett komplett „tanyásin- hogy a helyi lakosoknak ré- mok idején „feszítő gondok ' 
gatlanokat". Egy négytagú sen kellett állniuk, hogy jelentkeznének szobafogla-
család háromszáz for intér t kap janak belőlük. S ha már lásügyben a szegedi szállo-
tölthet el egy éjszakát az szó esett az idelátogató kül- dákban. Ez olcsóbb he'ye-
otthonosan berendezett t a - földiekről: az idegenvezető- ken jellemző lehet — nó-
nyán — de persze aká r eze- kön kívül bizalommal vehe- luk azonban nem. A jobb 
rér t is ha igényei nagyob- tik igénybe az itteniek, főleg szállodákat főként külfóld'-
bak. Egy-egy család általa- a taxisok tájékoztatását , ők ek veszik igénybe. Közülük 
ban egyheti időtar tamra ve- a mindenkori megmondha- főként a nyugatiak kö'.téd 
szi igénybe a szolgáltaiást, tói: mi, hol, mer re szerezhe- készsége nőtt, hiszen a fo-
élvezve a természet öröme- tő be — az éjszaka ny.tva r int leértékelése számukra 
it tartó üzletekben is. kedvező helyzetet teremtett 

A programforgalomról * A gond: Szeged tranzit jel le-
összességében megállapi tha- Set tölt be : megerkezr.ek, 
tó, hogy mintegy 90 száza- Dékány László, a Csöng- alszanak, reggeliznek itt a 
lékkai nőtt a tavalyi évhez rád Megyei Vendéglátóipari vendegek, s maris utaznak 
viszonyítva. (Igaz: tavaly Vállalat igazgatója légin- tovább. Semmit sem lá-naK 
még nem volt nyitva a zsi- kább a tendenciákat vázolta Szegedből a külföldi turis-
nagóga, ami t tizenötezer föl. Fő célkitűzésük — ták. 
ember tekintet t meg a nyá- mondta —, hogy az első fél- S hogy számszerűen mi-
ron.) óv kedvező tendenciáját a lyennek mutatkozik a hely-

* második félévben is meg- zet? Mintegy ezer vendég-
A valutaforgalom — mint őrizzék. Egyébként pedig éjszakával töltöttek keveseb-

harmadik mutató — ismét egyértelműen érződnek az bet itt a vendégek, mint ta-
külön bekezdést igényel, kü- áremelkedések hatásai. Min- valy ugyanekkor — ez rész-
lönös tekintettel arra, hogv den áremelkedés érinti a ben az ipari vásár elma.-adá-
ez az ország szempontjából szakmát, de leginkább a sával kapcsolatos. Másfelől 
is igen fontos, összességé- húsfélék, üdítők, a sör stb. azonban megállapítható, 
ben 25 százalékkal nőtt, á r ának felfelé tendálása. hogy a forgalom júl iusban 2 
részleteit tekintve pedig a Szintén csökkentették a ven- százalékkal, augusztusban 
következők észlelhetők: a dégek létszámát a különféle viszont m á r 32 százalékkal 
szocialista országokból érke- korlátozó intézkedések. Így volt magasabb a tavaly nyá-
zök valutavétele 10 száza- például az, hogy a Napsugár rínál. A szállodák kapacitás-
lékkal nőtt, a valutaeladás bisztróban megszüntették a kihasználtsága pedig 65 szá-
pedig 16 százalékkal. Mind- dohányzást — bár ez kultu- zalékra tehető, ami nem ma-
ebből az is kiderül, hogy a rá l tabb étkezési föltételeket gas, viszont, ha azt vessziik, 
forgalomfölfutás egyértel- biztosit. Több helyről „ki- hogy a százszázalékos ki-
műen a nyugati vételből t i l tották" ugyanakkor a használtságból gyakran több 
adódott . (Amiből persze nem kommersz italokat, ami szín- kár, mint haszon származik, 
következik, hogy ennyire tén forgalom-, s így bevétel- túl alacsonynak sem mond-
megnövekedett volna a nyu- csökkentő hatású. Tökélete- ható. 
gati forgalom a megyeben.) sen kiesett a forgalomból az * 

* Expressz bisztró, tekintve. Ilyen volt tehát a szege-ii 

Farkas Csaba 

A V d f r 9 r g
t r m ' ' d t n V S Í Í S S S nyár : az 1987-es év nyara, 

korlatozodott csupán a s e l t ) M é a b e l v á r o s i ¿ t l e . 
^ endezvenyek tdejere a z á r á s o k * h á t r á n y o s a n é r i n _ 

éhke me tek i s e So vmo'si t e t t é k e g y e s e g y s é g e k r ' » " 
Í ! . ? , J ( A • galmát, így például a Hág:-

S Í . Í * » , A
r

s z a b a d t e n , tóté- é t y ^Boszorkányé t , kok, az ifjúsági napok, a 
Maty-éri motorcsónakver- A már említet t tendenciá-
seny stb látogatói igényei- kat tekintve pedig a helyzet 
nek kielégítése mégis nagy a következő: az 1—8. hónap 
appará tus t igényelt. A Ká- közötti forgalma a tavalyi 
rász utca sarkán levő éli- azonos időszakhoz képest 
ker - üzlet ennek szellemé- jobban fejlődött , mint az 
ben este nyolc helyett tízkor egyébként csúcsidőnek szá-
zár t júl ius l - jétől augusztus mjtó nyári három hónap for-
19-ig, bizonyos vasárnapo- galma. Csökkent tehát a 
kon pedig nyitva volt a Szé- „nyár d inamiká ja" 

Történészek Latin-Amerikáról 
Ma zárul Szegeden az 

Európai Latin-amerikanista 
Történészek Társaságának 
(AHILA) nyolcadik kong-
resszusa. A nemzetközi tu-
dományos fórumot a József 
Attila Tudományegyetem 
Anderle Ádám vezette La-
t in-Amerika-történeti tan-
székcsoportja szervezte, 
mely a szegedi tudomány-
egyetemen folytatott, egyre 
nagyobb nemzetközi rangú 
kutatások ú j abb elismeré-
sét is jelenti. Az „Egyház, 
vallás és társadalom a la-
tin-amerikai történelemben, 
1492—1945" c ímű-tematiká-
jú kongresszuson tegnap 
befejeződtek az előadások, 
ma ta r t ják az AHILA tiszt-
ú j í tó közgyűlését, és érté-
kelik a két szekcióban el-
hangzottakat. A tudomány-
ág neves európai kutatóin 
kívül sok történész, teoló-
gus, egyházi és világi sze-
mélyiség érkezett Szegedre 

Marcello Carmagnani 

sj köre, s min t a történet-
tudomány más ágaiban, a 
lat in-amerikanisták is a 

di professzorokkal is szoros 
együttműködésben van sze-
rencsém dolgozni, régóta. 
Am a szervezett, koordinált 
kutatásokat mégiscsak a 
társaság léte garan tá l ja ; a 
kongresszusokon és a kiad-
ványaink révén valósulhat 
meg munkánk összehango-
lása, melyre akkor is szük-
ség van, ha nem túlzottan 
sok európai történész fog-
lalkozik Lat in-Amerika ku-
tatásával. Társaságunk lét-
száma évről évre emelke-
dik, m á r speciális munka -
csoportokra is tagolódott az 
idén. A magam munkássága 
is példa lehet a r ra , milyen 
okok miat t fordul a tör té-
nészek érdeklődése Latin-
Amerika felé. Modern olasz 
gazdaságtörténettel foglal-
koztam először, ám a 60-as 
évektől, az olasz gazdasági-
politikai nyitás esztendeitől 
szükségessé vál t a tudomá-
nyos kitekintés is. Latin-

c.rszágaiban a 
gazdasági változások fő 
tendenciája szintén az ú j 
internacionalizálódás. Az 
összehasonlítások minden 

Latin-Amerika országaiból k ™ P > e x
t
 k u

(
t a t f o k a t - ? p o * Amerika • „ „ . , , " __ li t ikatortenetnol jóval sze- „ , ,s A nagy erdeklodes ma- l e s e b b k ö r ü t á r s a

J
d a l o m t ö r . 

gyarazataként Kukovecz t é n e t i vizsgálódásokat te-
György tudományos mun- kintik fe ladatuknak. Rend: 
katárs (JATE), a szegedi kívüli fej lődést muta t a .. . 
szervezőbizottság irányítója komparatív, összehasonlító °r® z a g . ^ í™!? ! . , . 1 8 6 1 1 l a n u l " 
e lmondta: az e lmúl t két év- tör ténet tudomány is. 
tizedben folyamatosan nö- Éppen ez utóbbi fej lődé-
vekedett az egyházi, vallási sét is elősegítheti az euró-
témák iránti figyelem a pai társaság, amelynek mé,9is az etnohistóriára te-
történészek körében. A helyzetéről, feladatairól az 
kongresszus témája mellett elnökét, Marcellp Carma-
a helyszín is vonzotta a gnani torinói 
résztvevőket, hiszen Ma- kérdeztük, 
gyarországon kevesen já r - — Az AHILA alapító, 
tak még a lat in-amerikanis- tagjaival, a szegedi kong-
ták közül. A történészek ú j resszuson is jelen 
generációja é r t el jelentős József Attila 
eredményeket az elmúlt egyetemen 
években, s ezekről a kuta- avatot t Magnus Mörner, va- ban a politikai súlyuk. A 
tásokról a szegedi kong- lamint Francisco Morales nemzeti öntudat fejlesztésé-
resszuson nyílt mód beszá- Padrón professzorokkal, de hez ki más járu lhatna hoz-
molni. Az elhangzott elő- John Fisher liverpooli 
adások azt muta t ják , hogy Horst Pietschmann h am- történész? 
tágult a kutatók érdeklődé- burgi, Anderle Adám szege-

ságosak lehetnek. 
— 'Úgy tudom, az utóbbi 

időben a gazdaság témáiról 
etnohistóriára t< 

relődött az érdeklődése ... 
Igen, mer t jelenünk-

professzort nek szintén fontos fej lődé-
si tendenciá ja a nemzeti 
öntudat ra ébredés. Azoknak 
az e tnikumoknak, amelyek 

levő, a Lat in-Amerika országaiban 
Tudomány- számbeli többséget képez-

diszdoktorrá nek, nem volt ezzel a rány-

zá eredményesebben, mint a 

S. E. 

Az egészség érték? Szmt-ülés 

A válasz nyilvánvaló, rá- tudna az egészségére vi- tás, a mezőgazdaság, Jteres-
ból intünk, hát persze. De gyázni, ha akarna . A körül- kedelem egészségünk meg-
mit mondanak a halálozá- menyek mia t t kénytelenek őrzéséért. Konkrét elképze-
si muta tó ink? Mi a vélemé- vagyunk túlórázni, géemkáz- léseiket jó volna, ha meg-
nye az egészségügynek. a n ' - Talán az üzemorvosok fogalmaznák, és megvalósí-
társadalombiztosításnak? Az sokat segíthetnének a ha j - tanák. 
elemzések, a számok lehan- szoltság lefékezésében. ö k Horváth András a r r a hív-
golóak, kétségbeejtőek. 's szorgalmazhatnák a mun- ta fel a figyelmet, hogy az 

kahelyi testnevelés folytatá- é le tmódunkban rejlő ve-
A tegnapi szmt-ulesen sem ^ u g y a n i s a munkaidő vé- szélyt nem érezzük igazán, 

kaptunk opt imistább kepet. d e l m e s o k b e l y € n kiszorítot- S ha tudnánk is, mi t tehet-
Az egeszsegmegorzes megyei t a e z t a m o z g á s f o r m á t . A z n é n k ? Az anyagi feltételek 
programja t Szabó G. Laszlo, üzemegészségügy fontosságá- cseppet sem ideálisak, és a 
a megyei tanacs elnokhe- r a b í v t a f e ] a f igyelmet tömegsport messze utána 
lyettese bocsátottá vitara. F á b i á n Sándor is, aki sür - kullog az. élsportnak. A 
Felhívta a figyelmet ar ra , g e t t e a technológiai folya- szakemberek r i tkán vállal-
hogy megyenkben az orsza- mátok felülvizsgálatát. ják a látványos sikerrel 
gos atlagnal kedvezőtlenebb N a g y M á t é szerint az nem kecsegtető lakossági 
a lakossag egeszsegi allapo- egészségmegőrzéssel nem mozgósítást, 
ta. EZert ta lan első lepesben h o l n a p kell, hanem m á r teg- Raub János a program 
ra «ellene e p e s z t e n i az n a p kellett volna foglalkoz- társadalmasí tását hangsú-
ítt eloket a helyzetükre. n j j a V aso l ta , legelőször a lyozta. Azt is elmondta, 
Nem maradha t el a kulon- k a r o s tendenciák megállí tá- hogy nem á r t ana lenyúlni a 
bozo tarsadaimi retegek iSa j €gy en a fő feladat. Azt tarsadalmi gyökerek vizsgá-
mozgositasa sem. A prog- s e m á r t a n a megfogalmazni, latáig. 
ram vegrehaj tasaban szarni- h o g y konkrétan milyen * 
tanak a lakossagi kezdeme- eredményeket aka runk el- A fenti téma fontosságára 
nyezesekre is. ¿ r n j a megyében, illetve hívta fel az a tény a figyel-

Az írásban kiadott javas- Szegeden. Fontos bázisnak műnket , hogy a program 
latról a megszokottnál é lén- t a r t j a az iskolát, ahol az ed- előterjesztőjének kényszerű 
kebb vita bontakozott ki. digieknél intezivebben kel- távozása után többen nem 
Fabula Andrásné véleménye lene foglalkozni az egészsé- nyilvánítot tak véleményt, 
szerint az egészségmegőr- ges életmóddal. Bosszankodás, némi fe lhá-
zés p rogramja késésben van. Dudás Józsefné elmondta, borodás kísérte ezt a gesz-
Néhány példát is említett , hogy a fenti programot nem tust. Van annak egyáltalán 
Az ál talános iskolások mind lehet kizárólag az egészség- értelme, hogy mi itt vi tat-
nagyobb hányada elhízott, ügyi szaktárca nyakába kozunk? — hallottuk in-
de bennünket , felnőtteket is varrni . Arról senki nem be- nen-onnan. 
igen nehéz manapság egész- szél, mi t tesz például az Igen? Érdemes? Talán, 
séges életmódra, korszerű élelmiszeripar, a vendéglá- B. E. 
táplálkozásra szoktatni. Fi-
gyelmünk középpont jában 
jelenleg az infláció és a vár -
ható adórendszer áll. Ha 
meg is mozdul a szakmai 
lelkiismeret; a közeg nem a 
legideálisabb. A pedagógu-
sok magukénak érzik a 
programot, és nem zárkóz-
nak el a megvalósítás elől. 

Raffai Zoltán elmondta, 
hogy a lakosság akkor sem 

A kibontakozásról 
A Szakszervezetek Szeged Városi Bizottsága tegnap 

ülést tar to t t Szegeden, az szmt-székházban. Ágoston Jó-
zsef, az szmt vezető t i tkára a társadalmi megújulás ki-
emelt feladatairól és a szakszervezetek szerepéről beszelt. 
A...Í1 ; r s z d gspf^ hogy a bizottság miként tudna együtt-
működni a KISZ városi bizottságával. Végül Müller Jó-
- . . ¡ n e , a városi tanács elnökhelyettese ismertet te Szeged 
középtávú szociálpolitikai p rogramjá t 

A szellemi lulajdon védelme 
Bogsch Árpádot, a Szel- WIPO és a 

lemj Tula jdon Világszerve- jogvédelem 
zete vezérigazgatóját, a nyilatkozott, 
fennálásának 25. évforduló-
ját ünneplő Magyar Ipar-
jogvédelmi Egyesület jubi-
leumi közgyűlésén tiszte-
letbeli tagjává választotta. 
A 

magyar ipar-
kapcsolatáról 

— A 126 tagállamot tö-
mörí tő Szellemi Tula jdon 
Világszervezetének 17 több-
oldalú iparjogvédelmi egyez-

maevar származású io- m é n y e k ö z ü l Magyarország 
gász l973 óta vezérigazga- tizennégyhez csatlakozott. 

t-Mc-7 fu__ Ezzel a Magyar Iparjogve-tója az ENSZ Genfben szé-
kelő szakosított szerveze-
tének, a WlPO-nak, s 1963-
tól rendszeresen Magyaror-

delmi Egyesület kivételes 
tekintélyt vívott ki magának 
a WIPO-hoz fűződő több 

szágra látogatva személyesen min t két évtizedes kapcso-
segíti a magyar ipar jogvé- lata során. Az iparjogvé-
delmi tevékenység fejleszté- delmi munkában ugyanis 
sét . A Magyar Távirati hasonló akt ív tevékenységet 
Iroda munka tá rsának a estik néhány ország fe j t ki 

t 


